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REFERAT 
 

Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 

Godkendt 

 

Punkt 2. Godkendelse af referat 

Godkendt 

 



Punkt 3. Status P-Avisen 

Grethe har fået enkelte henvendelser fra folk, der ikke har fået avisen (v. Seniorhuset). En kvinde 

ledte forgæves efter avisen på biblioteket og borgerservice. Det skyldes muligvis corona-

restriktioner, hvor aviser ikke ligger fremme. Henvis til information i Seniorhuset, hvis avisen er 

udeblevet. 

Birte afleverer en avis til kvinden, der mangler. 

 

Flemming fortæller, at i Købmagergade ved indgang til Føtex kan man ikke komme ind og aflevere 

aviser. Derfor har 5-6 borgere ikke har fået avisen. FK-distribution skal have at vide, de skal ringe 

på.   

Ellers ser det ud til at være gået fint med uddeling. Der bliver produceret 1100 aviser. I aftalen står 

der 1300, men det er nok med 1100 aviser. 

 

På bestyrelsesmødet skal det diskuteres, om avisens navn bør ændres, idet det ikke er retvisende. 

Avisen bliver uddelt til 60+. Altså er der læsere i målgruppen, der ikke er pensionister. 

 

Punkt 4. Nyt fra Rådets medlemmer 

Aksel har deltaget på PIU-møde d. 9. september, Middelfart. Aksel orienterer med afsæt i referatet 

fra PIU-møde. Referatet eftersendes til Seniorrådet. 

 

Flemming orienterer om, at der er kommet nye datoer for opstillingsmøder (ang. valg til Seniorråd). 

Ikke alle har fået brev herom endnu. Man kan stemme digitalt eller pr. brev.  

Birte påpeger, at det ikke står i Elbobladet. Det kommer i Elbobladet næste gang. 

 

Flemming har kigget høringssvar til budget igennem (findes på Fredericia Kommunes hjemmeside). 

Han fortæller, at der kun er indkommet to høringssvar på ældreområdet. Et fra Seniorrådet og et fra 

MED-udvalg i Senior og Handicap. Høringssvarene er i pæn overensstemmelse med hinanden. Det 

er glædeligt. Men Seniorrådet undrer sig over, at der er indsendt så få høringssvar på området. 

Flemming påpeger, at et basisbudget kan være svært at forholde sig til – måske det er grunden til så 

få høringssvar. 

 

Punkt 5. Opfølgning på henvendelse til Seniorrådet fra borger 

Der er kommet yderligere en henvendelse fra en borger til Seniorrådet. Flemming taler med ham. 



Seniorrådet glæder sig over interesserede henvendelser. Det er positivt, for det betyder, at 

Seniorrådet er synlige.  

Nu, hvor Pensionistavisen kommer ud til alle over 60 år, øger det forhåbentligt interessen 

yderligere. Der vil sandsynligvis komme medlemmer i Seniorrådet, der ikke er pensionerede. 

Seniorrådet er derfor enige om, at seniorrådsmøder kan lægges senere på dagen, så alle kan være 

med.  

 

Hvis Seniorrådet møder andre interesserede, må de gerne henvise til Flemming. 

 

Punkt 6. Sager til Senior og Handicapudvalget 

Punkt 6.1 Stomi-udbud 

Yelva viser introduktionsfilm fra Fælles Stomi-løsning. 

Flemming har sendt et forslag til høringssvar ud, der tager udgangspunkt i patienten: 

 
For patienterne vil det være trygt at den løsning, de får på sygehuset og bliver vant til, også er 
samme løsning, når de kommer hjem. 
 
For kommunerne er en fælles service, et fælles lager og en logistikløsning for alle deltagerne en 
sikkerhed og med tiden en løsning, der koster mindre. 
 
For brugerne af stomiløsninger er det en god løsning at kunne bestille den vare, de har behov for, let 
og sikkert ud fra deres bevilling. 
 
Der skal tages højde for omkostninger i starten af forløbet. 
 
Seniorrådet bakker op om Flemmings udkast.  
 

Punkt 6.2 Orienteringssag – Ankestatistik 

Yelva orienterer.  

Seniorrådet tager orienteringen til efterretning. 

 

Punkt 7. Venteliste til plejehjem 

Yelva viser graf, som Seniorrådet har modtaget som bilag til dagsordenen.  

Det er interessant at se, at det tidspunkt, hvor Coronaen rammer og nedlukningen sker, afspejles helt 

tydeligt i grafen. Under nedlukningen var der kun et dødsfald, hvorimod der under normale forhold 

i gennemsnit vil være ca. 12-13 dødsfald. Det slår markant igennem i ventelister.  

 

Birte: Man skal også til at overveje, hvad man gør ved det, hvis ikke det falder? 

Yelva: Det er allerede i overvejelser i budget: et nyt plejehjem. 



 

Yelva fortæller, at man følger udviklingen på Statens Serum Institut – Covid 19 – Danmark. Siden 

opdateres hver dag kl. 14 

Yelva viser graf for tilfælde/indlagte/dødsfald i forhold til alder. Den viser, at det er flest unge, der 

er smittede, men det er de ældre, der bliver indlagt og dør.  

 

Aksel spørger, om der kommer Testcenter på Sundhedshuset?  

Yelva orienterer om, at planen er, at der kommer en testbus to dage ugentligt, når de ikke skal bruge 

den andre steder.  

 

Punkt 7.1 Orientering v/Jan Kargo 

Jan Kargo er fraværende, men Yelva gennemgår de fremsendte grafer, der viser, at der stadig er 

personer, der går ud over grænsen på 2 måneder. 

 

Punkt 8. Evaluering af fællesmøde med Handicaprådet 

Kun fire deltog fra Handicaprådet.  

Seniorrådet og Handicaprådet gik sammen om et fælles emne: tilgængelighed. Det giver god 

mening at samarbejde, hvor der er fælles udfordringer for nogle seniorer og mennesker med 

handicap.  

 

I forhold til tilgængelighed bemærker Birte ang. lyskrydset ved Aldi og Lidl (Vejlevej): Tiden for 

grønt lys er for kort for gangbesværede, og hellet i midten er for smal, når man står med en rollator. 

Birte har informeret kommunen om problematikken. Tiden kan umiddelbart ikke sættes op; det 

handler også om flow i trafikken, hvilket Seniorrådet har forståelse for. Løsningen bliver, at der 

kommer en knap under ”signalboksen”, som gangbesværede kan benytte. Ved tryk på denne knap 

forlænges tiden for grønt lys. Birte skriver det i pensionistavisen, så viden om knappen udbredes. 

 

Punkt 9. Tilmelding til Danske Ældrerådsmøde i Vingsted i november 

D. 24. november er der repræsentantskabsmøde. Der er deltagerbegrænsning, derfor er det kun Jytte 

og Flemming, der deltager.  

Seniorrådet udtrykker usikkerhed i forhold til om deltagerbegrænsningen også gælder konferencen? 

– Flemming undersøger det og vender tilbage til Seniorrådet og Pia.  

Tilmelding til Pia. 

 



Punkt 10. Ældretopmødet i København den 30. september - 1.oktober 

Udarbejdelse af input til Danske Ældreråds spørgsmål 

Flemming har skrevet et udkast til svar. Han ridser overskrifterne op: Rekruttering, Uddannelse, Tid 

og Løn 

 
Rekruttering: 
Der er ingen tvivl om, at der bliver problemer med at få tilstrækkeligt mange, der ønsker at gå ind i 
uddannelsen på vores SOSU-skoler.  
For at få interesserede til at melde sig, må uddannelsen indeholde både teori og praksis. Praksis som 
praktikant, hvor den studerende får indblik i den hverdag, som arbejdet også er. På den måde kan 
den gruppe af studerende, som finder ud af, at det ikke er noget for dem, skilles ud tidligt i forløbet. 
Frafaldet senere skal dermed blive mindre. 
Der skal også arbejdes med rekruttering af ældre personer uden for arbejdsmarkedet og personer fra 
andre lande. 
 
Uddannelse:  
Sikringen af respekt for de personer, der tager sig af plejen af ældre, sker bl.a. gennem den 
uddannelse, de får. Det gælder både grunduddannelsen og den videreuddannelse, der sker løbende 
igennem arbejdslivet. Den sikkerhed i udførelsen af arbejdet og den tilfredshed, der kan opstå 
derved, er med til at sikre det overskud, der skal til for at klare en presset hverdag. 
 
Tid: 
Manglende tid og kontakt til de mennesker, der er henvist til pleje, springer i øjnene i de 2 
udsendelser, der er vist i fjernsynet.  
Hvordan skabes der rum nok til, at ord som omsorg og værdighed kan hæftes på de øjebliksbilleder, 
vi så? 
Det kræver en indsigt, som vi ikke umiddelbart har, men vi kan stille spørgsmålene, om en 
normering kunne sikre personer og tid nok, eller er det en omstrukturering, der skal til? 
 
Løn: 
Vi lever i et samfund, hvor folks betydning også kædes sammen med den løn, de får. For at sikre en 
bedre rekruttering må lønniveauet højere op for de ansatte, der plejer og har omsorg for os i livets 
sidste periode! 
 

Punkt 11. Eventuelt 

Grethe spørger til temadag d. 6. okt. på Det gamle Sygehus, Middelfart, bliver til noget (ift. Corona-

restriktioner)? Danske Ældreråd tager stilling, når vi nærmer os dagen. Seniorrådet afventer. 

Flemming opfordrer til, at hver enkelt også tager stilling til, hvorvidt man tør tage med. 


